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Usnesení ze zasedání zastupitelstva obce Lično
Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva obce Lično

konaného dne 20. 12. 2023, pořadové číslo 10

Zastupitelstvo obce Lično bere na vědomí:
1. kontrolu plnění usnesení a úkolů z minulých zasedání ZO,
2. bod 5 programu plán inventur na rok 2023 a jmenování inventari-

začních komisí,
3. info o stavu finančních prostředků, úroky z vkladů,
4. info o dění a připravovaných projektech.

Zastupitelstvo obce Lično projednalo a schvaluje:
1. program zasedání a schvaluje návrhovou komisi pro přípravu usne-

sení ve složení Ing. Jan Baše     a Bc. Jana Červinková,
2. závazné ukazatele hospodaření příspěvkové organizace Základ-

ní škola a Mateřská škola Lično v roce 2024: celková výše dotace 
od zřizovatele 1,200.000,- Kč, voda 20.000,- Kč, plyn 300.000,- Kč 
a el. energie 200.000,- Kč a dotaci PO na rok 2024 od zřizovatele,

3. závazný ukazatel rozpočtu obce Lično na rok 2024, kterým je třída 
rozpočtu a rozpočet obce Lično na rok 2024,

4. žádost o dotaci a smlouvu pro TJ Sokol Lično ve výši 84.000,- Kč 
a žádost o dotaci a smlouvu pro SDH Lično ve výši 17.000,- Kč,

5. ZO bere na vědomí viz bod 2,
6. prodej pozemku p. č. 690/30, k.ú. Lično, výměra 20 m2 pro p. Kro-

páče Martina, bytem Makovského 1223/23, Řepy, 16300 Praha 6 
za cenu 100,- Kč/m2. Veškeré náklady na převod nemovitosti vč. 
kupní smlouvy hradí kupující,

7. nákup pozemku p.č. 690/4, k.ú. Lično, výměra 161 m2 v podílu 
½ od prodávajících Vostřák Jakub Mgr., nar. 6.12.1971, Mrázova 
725/4, Předměstí, 41201 Litoměřice, Vostřák Matěj, nar. 27.3.1977, 
Kubánské náměstí 1317/22, Vršovice, 10000 Praha 10, Vostřáková 
Barbora, nar. 30.6.1979, Kleine Witten burgerstraat 251, 1018 LT 
Amsterdam, Nizozemsko a pověřuje starostku k podpisu smlouvy,

8. dodatek č.1 k nájemní smlouvě s fi CETIN ze dne 9.9.2003 a po-
věřuje starostku k jeho podpisu,

9. podání žádosti o dotaci MAS Sdružení SPLAV – IROP – Kultura 
I. Oprava hřbitovní zdi a portálu v Ličně a v případě jejího získání 
pověřuje starostku k podpisu smlouvy,

10. podání žádosti o dotaci KHK - POV na vybudování chodníků 
a v případě jejího získání pověřuje starostku k podpisu smlouvy,

11. schvaluje rozpočtové opatření č.8/2023.

Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva obce Lično
konaného dne 20. 3. 2024, pořadové číslo 11

Zastupitelstvo obce Lično bere na vědomí:
1. kontrolu plnění usnesení a úkolů z minulých zasedání ZO,
2. info o stavu finančních prostředků, úroky z vkladů,
3. info o dění a připravovaných projektech.

Zastupitelstvo obce Lično projednalo a schvaluje:
1. program zasedání a schvaluje návrhovou komisi pro přípravu usne-

sení ve složení: p. Karel Joukl a Mgr. Josef  Zárybnický,
2. Smlouvu o zřízení věcného břemene - služebnosti č. IV-12-2022052 

SOBS VB/2 mezi Obcí Lično a ČEZ Distribuce, a. s.,
3. Smlouvu o horizontální spolupráci při digitalizaci objektů DTI 

ve veřejném vlastnictví pro Digitální technickou mapu Královéhra-
deckého kraje (KHK),

4. poskytnutí dotace a schválení uzavření veřejnoprávní smlouvy o je-
jím poskytnutí s fi Dang Sy Tan, IČ: 67425151 v souvislosti s dotací 
Královéhradeckého kraje 24RRD10-0061 Podpora provozu prode-
jen na venkově ve výši 100.000,-Kč,

5. členkou sociální komise paní Petru Janečkovou, Radostovice č.p.18,
6. Mimořádný příspěvek PO za rok 2023 – dorovnání plynu a elek-

trické energie ve výši 19.700,-Kč,
7. rozpočtové opatření č.1/2024.

Slovo starostky
Vážení spoluobčané,
milí sousedé, čtenáři Zpravodaje.

Opět se setkáváme na stránkách  
našeho časopisu. Tentokrát veliko-
noční svátky, které jste – pevně vě-
řím – strávili spolu s Vašimi blízkými 
v příjemné atmosféře a poklidu, pro-
běhly koncem března. 

Začátek dubna je pro nás termínem uzávěrky Zpravodaje 
a zároveň také obdobím, kdy konečně bude vidět práce, 
kterou jsme připravovali mnohdy celý uplynulý rok. Většina 
plánovaných stavebních zakázek je s přesahem i do let ná-
sledujících.

V letošním roce dojde k výstavbě dvou krytých přístřešků 
pro kontejnery, a to u obchodního střediska v Ličně a u úřa-
dovny v Ostašovicích. Využijeme možnost čerpání dotací ze 
Státního zemědělského intervenčního fondu. Zvolená místa 
byla podmínkou dotace, kdy se jedná o podporu rozvoje 
veřejných budov.

Pokud se podaří další dotace, provedli bychom rekonstruk-
ci hřbitovní zdi v Ličně, výstavby dalšího úseku chodníku 
k Uhřínovicím a rekonstrukci vodní nádrže Roubinka v Os-
tašovicích. Dále pak plánujeme rozšíření větví veřejného 
osvětlení v Ličně, Ostašovicích a Radostovicích, kde se již 
dokončují situace staveb a budeme kontaktovat ty, kterých 
se výstavba dotkne, aby dali svoje souhlasné vyjádření. Zá-
roveň také připravujeme postupnou výměnu lamp veřejné-
ho osvětlení na úspornější lampy s LED technologií.
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Zprávy z obce:
Výstavba 10 parcel pro RD
v lokalitě „Za benzinkou“

Počátkem roku 2024 se nám podařil dokončit nákup  
pozemků od Státního pozemkového úřadu (dále jen SPÚ), 
které bránily výstavbě kanalizace, a mohli jsme tedy opět 
rozběhnout činnosti směřující k výstavbě 10ti parcel pro ro-
dinné domy. Po zápisu pozemků do našeho vlastnictví se 
opět začalo vyřizovat stavební povolení na vodovod, kana-
lizaci a plynovod, který byl na několik let přerušený. Musí 
dojít k obnovení již prošlých vyjádření úřadů a vlastníků 
dotčených sítí. V této chvíli máme platné stavební povolení 
na komunikace z 11.3.2022 (platné do 12/2024).

V březnu 2024 s námi byla k 31.12.2023 ukončena ze strany 
ČEZ Distribuce a.s. smlouva o rezervaci příkonu z důvodu 
nedoložení dokumentace stavby, kterou jsme nemohli do-
ložit, dokud nebyl ukončený nákup od SPÚ. Ukončení šlo 
zvrátit, ale bylo již nutné objednat projektové práce a vý-
stavbu elektro přípojek. V květnu 2021 byl uhrazen vratný 
poplatek 125.000,- Kč, je zde riziko promarněných nákladů 
v případě nerealizace výstavby, kdy je nutná kolaudace do 4 
let od předání vystavěných přípojek. V souladu s ostatními 
zastupiteli jsme potvrdili na ČEZ Distribuce výstavbu elek-
tro přípojek, která bude trvat 16 měsíců od potvrzení – nyní 
již probíhají projektové práce.

V současnosti počkáme na vydání stavebního povolení, kte-
ré je předpokládáno na květen 2024. Následně vypíšeme 
výběrové řízení dle zákona o zadávání veřejných zakázek 
na dodavatele stavby. Budeme-li znát finální cenu výstavby, 
budeme moct stanovit cenu za m2 a oslovit zájemce z řad 
veřejnosti. Uzavřená smlouva o dílo s vybraným dodavate-
lem a samotná výstavba bude podmíněna prodejem alespoň 
většiny parcel. Dodavatel stavby i ČEZ budou obcí pak vy-

zváni k výstavbě na jaře 2025 a v létě 2025 by mohla běžet 
výstavba domů. Pokud se zájemci nenajdou, můžeme opa-
kovaně zkoušet nabízet nebo se uvidí podle situace na trhu. 
Promarněné náklady by se v případě nerealizace výstavby 
navýšily o přípojky ČEZ a náklady na výběrové řízení. 

Náklady obce od r.2017, kdy byly pozemky zakoupeny, 
do 31.3.2024 jsou 2.535.000 Kč.

Oprava drenáže MOK k okálům trasa B
Jak jste zřejmě mnozí zaznamenali, došlo koncem března 
a dubna k opravě potrubí na místní obslužné komunikaci 
k okálům (dále jen MOK), kde v roce 2022 proběhla rozsáh-
lá rekonstrukce komunikace v trasách A, B a C.

Na trase B (ulice k Červeným) došlo v polovině února 
ke zborcení drenáže v délce 30 cm a tedy jejímu ucpání. Při 
samotné výstavbě komunikací v roce 2022 nedošlo k výměně 
trubního vedení. Zůstalo zde v několika metrech staré kera-
mické vedení datované do 60. let minulého století, na které 
byla napojena nová drenáž, která se v místě křížení s vedením 

Máme také zpracované projektové dokumentace na výstav-
bu 10ti parcel pro rodinné domy v lokalitě pod benzinkou 
v Ličně a v procesu zpracování projektovou dokumentaci 
revitalizace návsi v Ličně, o kterých se vám dostane více 
informací v dalších příspěvcích Zpravodaje.

Spolu se Státním pozemkovým úřadem Rychnov nad Kněž-
nou řešíme aktualizaci projektové dokumentace dle současné 
legislativy na výstavbu rybníku Pod hůrkou, který by byl velmi 
významnou stavbou podporující zadržování vody v krajině.

Na stole také již leží požadavek vybudování sběrného  
dvora, pokud se nám podaří vyjednat dobré podmínky 
v prostoru bývalého dvora u JZD v Ličně.

A samozřejmě probíhá celá řada dalších menších projektů, 
jako jsou další výsadby ovocných stromů, úpravy cest a ze-
leně, opravy a investice do našich budov a běžná údržba 
našeho majetku. Opravdu je pořád co dělat, co opravovat, 
upravovat, vymýšlet kam účelně investovat a co zkrášlit, ať 
se nám tady žije dobře.

Přeji Vám všem krásné jaro plné sluníčka i deště, ať nám 
všechno pěkně roste. Ať trávíte své dny ve zdraví, v klidu 
a radosti. Těším se na setkání s Vámi u příležitosti různých 
akcí v obci.

Vaše starostka,
Ing. Martina Ludvíková
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plynu zbortila. Vzhledem k tomu, že se projekčně i stavebně 
jednalo o drenáž a nikoliv kanalizaci, bylo třeba vyměnit část 
drenážního potrubí za kanalizační potrubí v délce 16 met-
rů a zbudovat dvě nové čistící šachty. Historicky vedly svody 
v keramických trubkách v délce podél plotů. V rámci výstavby 
MOK bylo staré keramické potrubí částečně rozbito a přebu-
dováno nově na drenáž. Zůstaly zde i dvě zděné šachty. Takto 
to bylo v srpnu 2022 odsouhlaseno investorem a stavebním 
dozorem. Stavební dozor investora, který byl obcí placený 
člověk se vzděláním ve stavebnictví najímaný pro kontrolu 
dodavatele, Ing. Jan Svoboda reagoval na dopis, kdy jsme se 
snažili uplatnit reklamaci, že nenese žádnou zodpovědnost 
a v souladu s projektem a roz-
hodnutím investora se měni-
la drenáž za drenáž, což také 
dokládá Zápis z kontrolního 
dne č.1 z 11.8.2022. Projek-
tant Ing. Tomáš Rak se opět 
vyjádřil, že projekt z prosince 
2018 byl realizován a odsou-
hlasen investorem a kanalizace 
v rámci trasy B nebyla od za-
čátku projekčně vůbec řešena, 
byla řešena pouze částečně 
v trase A a v trase C k č.p. 20. 
Stavební firma postupovala 
dle projektu a v souladu se 
stavebním dozorem investora 
a investorem.

Nabídková cena opravy 
v uvedeném úseku MA-
DOS byla 97tis.Kč bez 
DPH s tím, že do ceny je 

promítnutá i reklamovaná drenáž. Vzhledem k tomu, že 
byla drenáž podle kamerového průzkumu neprůchod-
ná, bylo nutné situaci řešit rychle a na opravě jsme byli 
domluveni s nástupem v pondělí 25.3.2024 s realizací  
4 dny. Zúčastnění byli informováni. Máme k dispozici i vi-
deo s kamerovým záznamem uvedené kanalizace. Nejedná 
se o reklamaci, protože oprava kusu drenáže je bezpředmět-
ná, jedná se výstavbu nového trubního vedení. Po odkrytí 
bylo zjištěno, že větší rozsah zatím nebudeme opravovat. 
Věřme, že se nevyskytnou další problémy a nebudeme mu-
set řešit další opravy z této zakázky, která byla ze strany obce 
zanedbána a důsledně nekontrolována.

Revitalizace návsi v Ličně:
Jak všichni víte, v minulém roce jsme se rozhodli pro  
velký a rozsáhlý projekt Revitalizace návsi v Ličně. Nejdříve 
jsme oslovili Ing. arch. Tomáše Haroma z architektonické-
ho ateliéru VAS, který nám 6.prosince 2023 na veřejném 
projednání představil filosoficko-architektonickou studii. 
Na jejím základě jsme začali spolupracovat s projektanty, 
kteří tuto studii začali uvádět v realitu. V průběhu jara 2024 
bychom mohli mít zpracovaný kompletní stavební projekt 
a znát také předpokládanou cenu projektu.

Všechno jsme směřovali tak, abychom mohli na revitalizaci 
návsi čerpat dotaci z EU IROP, ale ta je k dnešku již násob-
ně jinými žadateli o dotaci přečerpaná, i když její uzávěrka 
je až v červnu 2024.

Nemáme prakticky žádnou šanci této dotace dosáhnout. 
Pravděpodobně na přelomu dubna a května proběh-

ne další zastupitelstvo, na kterém seznámíme veřejnost  
s celou koncepcí a budeme již znát rozpočtové náklady 

12/2018 12/2022
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na realizaci. Nyní aktuálně řešíme přeložku elektro vede-
ní tak, aby došlo k vyčištění návsi od sloupů a drátů nad-
zemního vedení. Máme od ČEZ Distribuce zpracovány  
4 varianty na přeložku v různém technickém řešení a v růz-
ných cenách. 

Snažíme se k celému projektu přistupovat tak, abychom byli 
v souladu nejen s historií a tradicí tohoto místa, ale také v sou-
ladu s moderním pojetím a zvýšením bezpečnosti této lokality. 

Před námi teď stojí řada rozhodnutí, které řešíme spolu 
s naším nejlepším vědomím, abychom zachovali návaznost 
a vybudovali do budoucna hezkou a funkční část obce, která 
přispěje k celkovému rozvoji Lična.

Spádová škola
V prosinci vstoupila obec v jednání s panem Bc. Michalem 
Hejnou, starostou Voděrad, a s panem Ing. Janem Hostin-
ským, starostou Solnice. Zaslali jsme žádosti s uvedenými 
o vytvoření společného školského obvodu. Obec Voděra-
dy nám nevyhověla z kapacitních důvodů, kdy v minulých 
letech podepsala smlouvu s Trnovem a do Voděrad začaly 
chodit i děti z Přepych a Opočna. 

Město Solnice se nám doposud nevyjádřilo. Byli jsme v oče-
kávání zastupitelstva, které se v Solnici konalo 27.3.2024, ale 
naše žádost se nedostala na řešení. Město Solnice uzavřelo 
v lednu 2024 smlouvu s Černíkovicemi a Byzhradcem, ale to 
jsou obce, kde děti historicky do Solnice chodily.

V minulosti jsme jako Lično spádově připadali do  
Voděrad. Základní škola Solnice nebyla školským obvodem 
Lična, ale snad se nám již po dalším jednání podaří rozhod-
nutí naklonit na naši stranu a spádovou školu budeme mít 
zajištěnou i tady pro žáčky z ličenské základní školy.

Výsadby stromů
V minulých dnech proběhla další výsadba ovocných  
stromů na pozemcích obce. Od Radostovic k Ličnu byly 
časně zjara vykáceny staré jabloně a ty byly nahrazeny opět 

vysoko kmenovými jabloněmi. Podařilo se nám zcela uni-
kátně vysázet 10 druhů jabloní, které by měly postupně do-
zrávat od časného léta do zimy. Jedná se o odrůdy: Helidor, 
Rajka, Hana, Lipno, Selena, Rosana, Rubinola, Goldstar, Su-
mmerred a Rozela. A stala se nám zde i kuriózní záležitost, 
kdy nám do chystané aleje někdo přes víkend vysázel dva 
stromky – čtvrt kmenové třešně. Po týdnu se nám majitele 
podařilo vypátrat a ten třešinky přesadil jinam. 

Pokračujeme také v aleji švestek v Ličně za Vodovými. Bylo 
dosázeno 10ks v rámci projektu Přístřešků v Ličně a Osta-
šovicích. Další 4 jabloně byly dosázeny také směrem od Lič-
na k Ostašovicím u zahrádek.

Revize katastru nemovitostí v Ostašovicích
V průběhu března začala v Ostašovicích revize katastru  
nemovitostí, která potrvá přibližně do listopadu 2024. Před-
mětem revize jsou hranice pozemků, obvody budov a vod-
ních děl, druh pozemků a způsob jeho využití, typ stavby 
a způsob jejího využití, zápisy v záznamu pro další řízení, 
hranice katastrálního území, zhušťovací body, podrobné 
bodové a výškové pole, další prvky polohopisu katastrální 
mapy a místní názvy a pomístní jména.

Koncem března již proběhla první místní šetření, kdy  
vesnicí procházely pracovnice katastru, monitorovaly a za-
znamenávaly nemovitosti. Přílohy protokolu o zjištěných ne-
souladech mezi skutečností a katastrem nemovitostí budou 
vlastníkům doručovány v průběhu května a června 2024.

Žádáme tímto vlastníky nemovitostí o vstřícnost a spolu-
práci, které jsou nakonec i naší zákonnou povinností.

Ukliďme Česko
Již tradičně naše obec organizuje a účastní se jarní úklido-
vé akce, která se pořádá po celém Česku. Tentokrát jsme 
na akci vyrazili v sobotu 6.dubna 2024 vyzbrojeni rukavi-
cemi a pytli a oblečeni do bezpečnostních vest. Ke třídění 
dojde ještě následně, kdy naši pracovníci přeberou a vytří-
dí plasty, kovy a sklo.
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Sobotní ráno se nás před obecním úřadem sešlo na 22 
dobrovolníků, kteří vyrazili všemi směry po katastru obcí 
Lično, Ostašovice a Radostovice. Rozvoz účastníků a svoz 
pytlů zajišťovali dodávkou naši hasiči. Na hranicích ka-
tastru jsme se pozdravili s voděradskými, kteří vyrazili od 
Uhřínovic na Ježkovice. Počasí nám oproti loňsku přálo, 
sluníčko hřálo, takže jsme v 10 hodin měli hotovo a mohli 
jsme se všichni sejít v hasičárně na závěrečném zhodnoce-
ní celé akce a lehkém občerstvení.

Děkujeme všem dobrovolníkům za účast a budeme rádi, 
pokud se na nějaké příští akci setkáme i s dalšími z vás.

Dotazník spokojenosti obyvatel
Jak jistě mnozí z vás zaznamenali, ve druhé polovině  
letošního února proběhlo v naší obci dotazníkové šetření. 
Iniciátorem tohoto dotazníkového šetření jsem byl já, To-
máš Jarkovský. Studuji poslední ročník navazujícího magi-
sterského studia Fakulty informatiky a managementu Uni-
verzity Hradec Králové, obor Ekonomika a management. 
Jako téma své diplomové práce jsem si zvolil strategický 
rozvoj obce. Cílem dotazníkového šetření bylo přinést 
do mé práce skutečný pohled občanů na život v naší obci. 
O spolupráci při tvorbě a šíření dotazníku jsem požádal 
vedení obecního úřadu, konkrétně paní starostku, která mi 
velmi ochotně vyšla vstříc. Dotazník byl dostupný v elek-
tronické podobě.

Dotazníkového šetření se zúčastnilo celkem 144 občanů. 
Rozložení respondentů z hlediska pohlaví bylo takřka vy-
rovnané – 71 žen a 73 mužů. Nejzastoupenější věkovou 
kategorií byli respondenti z kategorie 40–55 let s 52 re-
spondenty, následovala kategorie 26-39 let s 42 responden-
ty. Nejčastěji tak dotazník vyplnili občané v produktivním 
věku. Panovala obava, zda se dotazník dostane i ke starším 
spoluobčanům. Pozitivním zjištěním tak bylo, že ve věko-
vé kategorii nad 70 let vyplnilo dotazník celkem 9 respon-
dentů. 

Většina respondentů v obci prožila buď celý, nebo  
alespoň podstatnou část svého života. Největší zastoupení 
měli obyvatelé Lična – celkem 126 respondentů. Následo-
valy Ostašovice se 13 a Radostovice s 5. Tento poměr tak 
relativně odpovídá i zastoupení obyvatel jednotlivých částí 
obce. 

Nyní už ke konkrétním zjištěním šetření. Většina respon-
dentů vyjádřila spokojenost s celkovým životem v obci, 
stejně tak i relativní spokojenost v oblasti mezilidských 
vztahů. Pozitivním zjištěním je, že velmi významná část 
respondentů je ochotná se aktivně podílet na rozvoji naší 
obce. Toto zjištění tak pouze potvrzuje zájem, práci a za-
pálení mnohých z vás – za to vám patří velké díky. 

Otázka kvality a dostatečnosti občanské vybavenosti  
dopadla také dobře – žádná z jednotlivě jmenovaných slu-
žeb nezískala výrazněji horší hodnocení. Naopak, u větši-
ny byly ohlasy kladné. Co se týče rozšíření občanské vyba-
venosti, největší počet hlasů získalo budování cyklostezek  
– konkrétně byl vícekrát zmíněn požadavek na vybudo-
vání stezky až k ličenské pekárně. Stejný počet hlasů, jako 
budování cyklostezek získalo zřízení sběrného dvora. 
Velkým přáním je podle opovědí také umístění banko-
matu.  

V otázce budoucích investic byla nejpalčivějším tématem 
oblast nemovitostí ve vlastnictví obce. Respondenti by in-
vestovali zejména do jejich oprav, údržby apod. Zároveň 
byla vyjádřena potřeba výstavby nového společenského 
prostoru, sálu. Dalším důležitým tématem byl stav veřej-
ného osvětlení – respondenti by si přáli jeho rekonstrukci 
a rozšíření. 

Informovanost místních obyvatel je, alespoň podle  
odpovědí respondentů, více než dostatečná – přes 90 % se 
o dění v obci cítí být dobře informováno. Jako nejčastěji 
využívaný zdroj informací byla uvedena emailová komuni-
kace obecního úřadu a také obecní zpravodaj, který právě 
držíte v rukou. 

Rovněž i činnost občanský spolků je vnímána pozitivně  
– valná většina respondentů, konkrétně 130, vyjádřila je-
jich pozitivní vliv na život v obci i přes to, že mezi respon-
denty bylo členů pouze 72. 

Se zjištěními dotazníkového šetření bylo vedení obce  
seznámeno a dostalo kompletní datové podklady, které ze 
šetření vznikly. Obec s výsledky dále pracuje a v některých 
oblastech již podniká konkrétní kroky. 

Závěrem bych chtěl poděkovat vám všem, kteří jste si  
udělali čas a dotazník vyplnili. Věřím, že jeho zjištění bu-
dou mít přínos nejen pro mou diplomovou práci, ale pro 
zkvalitnění života nás všech. 

Bc. Tomáš Jarkovský

I když jsem nejprve měla z dotazníku a odpovědí obavy  
– především z důvodu stále ještě poměrně krátké doby 
na hodnocení mé práce ve funkci starostky – nakonec při-
znávám, že dotazník přinesl celou řadu podnětů k řeše-
ní a také potvrzení, že se snad ubíráme správnou cestou. 
Všem, kteří si na dotazník našli čas a věnovali ho jeho vy-
plnění, velmi děkuji za spolupráci, rady a možná i výtky. 
Nelze nikdy vyhovět všem, ale jako zástupci obce jsme 
tady proto, abychom přinesli obci, co jen nejlepšího mů-
žeme a dokážeme.

                                 Ing. Martina Ludvíková
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Upozornění pro občany:

Splatnost poplatků
za systém odpadového hospodářství

Upozorňujeme všechny občany na splatnost ročních  
poplatků za systém odpadového hospodářství do 30.dub-
na 2024 v částce 800,- Kč na poplatníka nebo nemovitost 
a poplatku ze psa 100,-Kč. Více na www stránkách obce  
Lično www.licno.cz.

Možnost ukládání nápojových plechovek 
do žlutých kontejnerů na plasty

Rozšířili jsme pro vás možnost separování nápojových  
plechovek. Od dubna 2024 je tady pro vás možnost ukládat 
plasty, nápojové kartony a nově také nápojové plechovky 
do žlutých kontejnerů a popelnic.

Žádáme vás všechny – třiďte, prosím, důsledně odpad,  
šetříte tím životní prostředí a také neprodražujete náklady 
na odpady sami sobě i nám všem.

Žádost o kontrolu zařízení
na předčištění odpadních vod

Chtěli bychom Vás touto cestou požádat, abyste v jarních 
měsících opět provedli vizuální a technickou kontrolu za-

řízení na předčištění odpadních vod vypouštěných z vašich 
nemovitostí. Jsou to septiky nebo aerobní čistírny odpad-
ních vod u nemovitostí, které produkují splaškové odpadní 
vody. Proto je nutné v případě zvýšené hladiny vysedimen-
tovaného kalu v dosazovacím prostoru, uvedených zařízení, 
abyste provedli snížení objemu usazeného kalu. 

To lze buď odvozem na městskou ČOV v Týništi nad  
Orlicí, Kostelci nad Orlicí nebo aplikací na zeměděl-
sky využívané pozemky (a to pouze se souhlasem vlast-
níka a uživatele pozemku!). Další možností je uložení 
do vlastního kompostu. Při této manipulaci popř. aplika-
ci je nutné, aby nedošlo k ohrožení jakosti povrchových 
a podzemních vod a nevznikaly především pachové a hy-
gienické problémy ve vztahu k sousedním pozemkům 
a jejich majitelům.

Smyslem výše uvedeného je nejen vaše povinnost ve vztahu 
k provozovanému zařízení, ale i požadavkům kanalizačního 
řádu obce Lično a tím dodržování rozhodnutí vodoprávní-
ho úřadu na kvalitu vypouštěných vod z veřejné kanalizace 
obce Lično do vodoteče. 

I vaší činností, spolupráci a ohleduplností bude moci být ve-
řejná kanalizace obce Lično provozována ve stávajícím reži-
mu, tj. bez nutnosti výstavby nákladné centrální čistírny od-
padních vod a tím bude také možné udržet cenu za stočné, 
která je proti celostátnímu srovnání více než podprůměrná.

Pro zachování a udržení stávajícího způsobu provozo-
vání veřejné kanalizace i do budoucna je tedy nezbytně 
nutné, aby všichni producenti odpadních vod dodržo-
vali provozní kázeň uvedenou v již uvedeném kanali-
začním řádu.

Vaše případné dotazy na technické nebo provozní záležitos-
ti lze směrovat na R. Bulíře - osoba zodpovědná za provoz 
veřejné kanalizace obce Lično, kontakt přes kancelář obce.

V úterý 16.4.2024 bude probíhat

sběr nebezpečného odpadu
(elektro, akumulátory, lednice, televize apod., ale také barvy, oleje apod.)

do mobilní sběrny, a to v časech:
                                           Ostašovice                             15,30

Lično Draha 15,45
Lično Hůrka 16,00
Lično Obchodní středisko 16,15
Radostovice 16,30

                             --------------------------------------------------------------------

Ve dnech 19. – 22. 4. 2024 bude probíhat

sběr velkoobjemového odpadu.
        Na obvyklých místech v Ličně, Ostašovicích a Radostovicích budou v těchto dnech přistaveny

kontejnery, do kterých mohou občané ukládat velkoobjemový odpad.

Velkoobjemový odpad není určen pro odvoz
stavební su�, biolo�i�kého odpadu a pneuma�k.

Prosím, udržujte čistotu.

Mateřská škola

Prosinec
V posledním měsíci roku 2023 nás čekalo několik akcí spo-
jených s příchodem adventu a těšení se na Vánoce.

Prvního prosince proběhl adventní koncert na schodech 
před kostelem Zvěstování Páně ve spolupráci se základní 

školou, kdy se děti představily rodičům i širší veřejnosti 
s pásmem vánočních básní i písní. Počasí právě v tento den 
sněhovými vločkami nešetřilo a bílá nadílka podpořila kou-
zelnou vánoční atmosféru. Dále nás čekal výlet do Výcho-
dočeského divadla Pardubice, kam jsme se, opět v doprovo-
du školy, vydali na krásnou pohádku O Dvanácti měsíčkách 
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v podání dětských herců z divadelního studia LAIK.

Nesměla chybět také mikulášská nadílka, která ve školce 
proběhla ve spolupráci s rychnovským Déčkem.  Všichni 
členové mikulášské družiny byli moc hodní a všechny naše 
děti zase moc statečné, za což od Mikuláše dostaly balíčky 
plné nejrůznějších dobrot.

V posledních dnech před Vánoci jsme s dětmi navštívili 
základní školu, kde všechny děti společně znovu předvedly 
své vystoupení z adventního koncertu. Tentokrát byli naší 
cílovou skupinou senioři z obce. Pevně věříme, že vystou-
pení dětí i následné posezení s občerstvením jim zpříjemnilo 
předvánoční čas.

Ve školce jsme si také stihli upéct perníčky a další výborné 
cukroví a nazdobit vánoční stromeček, pod který následně 
Ježíšek nadělil dětem spoustu krásných dárků. Dětská ra-
dost a tváře plné úsměvů nám znovu připomněly, že Vánoce 
jsou s dětmi zkrátka nejkrásnější.

Leden
Po vánočních prázdninách jsme se s dětmi opět setkali ve škol-
ce v hojném počtu. Přivítali jsme zde také novou paní asistent-
ku Evu Pinkasovou, která se stala novou posilou našeho týmu.

Navštívil nás lidový loutkář Jiří Polehňa, který zahrál dětem 
dvě pohádky, a to O Budulínkovi a Smolíček pacholíček. 
Obě představení byla nabita vtipem a pobavili se u nich jak 
děti, tak dospělí.

V polovině ledna proběhl také týdenní lyžařský výcvik 
ve skiareálu Olešnice v Orlických horách. Lyžařského výcvi-
ku se účastnily povětšinou děti ze základní školy, nicméně 
i pár „školkáčků“ se na lyže vypravovalo. Během několika 
dní všechny děti viditelně zdokonalily své lyžařské doved-
nosti, přestože některé z nich neměly dosud s tímto spor-
tem téměř žádné zkušenosti.

Během celého ledna probíhaly také plavecké výcviky v rych-
novském bazéně pod záštitou plavecké školy DORKA, 

na něž jsme začali jezdit už v listopadu, a nyní se chýlily 
ke svému konci. Při poslední 10. lekci dostaly všechny děti 
plavecké vysvědčení. I zde došlo u většiny dětí ke znatelným 
pokrokům, týkajícím se plaveckých dovedností i samotného 
vztahu k vodě.

Únor
Únor jsme zahájili návštěvou kina v Rychnově nad Kněž-
nou, kam jsme se společně se žáky základní školy vydali den 
před pololetními prázdninami. Zhlédli jsme zde film Ptáci 
Stěhováci, který upřímně pobavil všechny zúčastněné.

Polovina února se již nesla v duchu masopustu. Vyzdobili 
jsme si třídu, upekli slavnostní koláčky a společně se těšili 
na karneval, který jsme si naplánovali na 23. únor. V tento 
den dorazili všichni do školky v maskách a společně jsme 
tančili, zpívali a hodovali, uskutečnili jsme promenádu ma-
sek a zkoušeli si modelovat zvířátka z nafukovacích balonků.

V závěru měsíce k nám přijelo divadélko JÓJO s pohádkou 
Hrnečku, vař. Paní herečky byly opravdu akční a plné života 
a aktivně děti vtahovaly do děje, díky čemuž si všechny děti 
odnesly z tohoto představení opět velký zážitek. 

Březen
Jarní prázdniny tentokrát vyšly na samotný počátek měsíce 
března, proto v tomto období chodilo do školky velice málo 
dětí. Vzhledem k vysoké nemocnosti i v rámci této malé 
skupiny, byl nakonec na poslední 2 dny prázdnin provoz MŠ 
úplně přerušen.

Po prázdninách jsme nastoupili do školky již téměř všichni 
a v plné síle, a s předškoláky jsme tak mohli bez obav odstar-
tovat šestitýdenní program Škola zvesela, v němž systematic-
ky připravujeme předškoláky na vstup do základní školy.

Zároveň nás čekal měsíc doslova nabitý akcemi spojenými 
s příchodem jara, Velikonocemi a blížícími se zápisy do zá-
kladních i mateřských škol.
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První akcí byla dívčí koleda, kdy si dívky přinesly do školky 
pomlázky, aby vykoledovaly chlapce, kteří na oplátku při-
nesli malé dárečky pro dívky.

„Zimo, zimo, táhni pryč!“ se neslo obcí, když jsme šli 20. 
března vynášet Moranu do místního potoka. Zpět do školky 
jsme si nesli už jen rozkvetlé větvičky jako symbol nadchá-
zejícího jara.

Jako tradičně jsme si připomněli také ponožkový den, který 
připadá na 21. 3. Jedná se o světový den Downova syndro-

mu, kdy jako vyjádření sounáležitosti s lidmi trpícími tímto 
onemocněním, si lidé oblékají na každou nohu jinou ponož-
ku. I my ve školce jsme se do této výzvy zapojili a dodrželi 
heslo „Na každou nožku jinou ponožku“.

Pašijový týden byl plný velikonočního tvoření, zasévali jsme 
osení, barvili jsme vyfouklá vajíčka několika technikami 
a vyráběli jsme zápichy i závěsné dekorace. V tomto týdnu 
jsme se také oblékali do příslušných barev, v pondělí jsme 
byli modří, v úterý žlutí a ve středu jsme oblékli svršky šedé.
Poslední den před velikonočními prázdninami došlo ko-
nečně i na chlapeckou koledu. Chlapci si donesli do školky 
pomlázky, aby vykoledování dívkám oplatili a nazpět si opět 
odnášeli bohatou koledu, kterou je dívky podarovaly.

Ve stejný den také proběhl v Základní i mateřské škole 
Den otevřených dveří. Zhruba dvě desítky rodičů s dětmi 
se přišly podívat na prostory mateřské školy i školní jídel-
ny, aby zjistily, jak to u nás chodí. Rodiče se při této příle-
žitosti mohli pedagogů zeptat na veškeré záležitosti, které 
je zajímaly a načerpat tak cenné informace pro potenciální 
budoucí vstup jejich dětí do školky. Všem návštěvníkům 
ze srdce děkujeme za jejich zájem o naši mateřskou školu 
a doufáme, že se jim u nás líbilo.

Všem čtenářům zpravodaje bychom závěrem rádi popřáli 
krásné jaro plné slunečních paprsků a slunce ať je doprovází 
na každém kroku.                Za kolektiv zaměstnanců MŠ

Mgr. Barbora Vosáhlová

Základní škola

Zpívání u vánočního stromku
Adventní čas a těšení se na Vánoce je zajisté období, které 
mají děti moc rády. Ani letos jsme nezaháleli a pilně ve škole 
trénovali vánoční básně, písně a koledy, které pak žáci mohli 
přednést při příležitosti rozsvěcení vánočního stromku před 
kostelem v Ličně. Dne 1.12.2023 se tedy vánočně nazdo-
bená náves s překrásným vyřezávaným betlémem zaplnila 

lidmi a žáci z MŠ a ZŠ Lično mohli svým vánočním vystou-
pením příjemně naladit místní obyvatele na příchod Vánoc. 

Vystoupení na osvětleném schodišti před kostelem se  
žákům moc vydařilo, zasloužili si velkou pochvalu. Ško-
la moc děkuje DDM Rychnov nad Kněžnou za zapůjčení 
aparatury. Velké díky patří i vzácné návštěvě – trubačům 
z Vamberka, kteří přijali pozvání pí uč. I. Pokorné, celý kon-
cert zahájili krásnými vánočními melodiemi a následně žáky 
doprovodili při zpěvu koledy.

Pohádkový muzikál O dvanácti měsíčkách
Děti ze základní a mateřské školy vyrazily na divadelní před-
stavení do Východočeského divadla v Pardubicích. Cílem 
jejich výletu bylo zhlédnout pohádkový muzikál O dva-
nácti měsíčkách, který uvedlo mladé studio LAIK při 
Východočeském divadle. Představení přineslo nový pohled 
na klasické pohádky a bylo skvělou zábavou pro děti i do-
spělé. Pro malé diváky to byla jedinečná příležitost prohlou-
bit své chápání pohádkového příběhu.
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Adventní setkávání
Adventní období je nejen časem jarmarků a vánočních vý-
stav, besídek či koncertů. Patří k němu i společná setkávání 
rodin, známých a přátel. Obdobnou akci jsme připravili tak-
též v naší škole, a to na úterý 19. prosince 2023. 

V dopoledních hodinách jsme pozvali seniory obce a blíz-
kého okolí na reprízu adventního koncertu, ve kterém spo-
lečně s žáky ZŠ účinkovaly i děti MŠ. Naši hosté byli velmi 
srdečnými posluchači, kteří odměňovali malé zpěváky po-
zorností a potleskem. Po oficiální části byli všichni zváni 
na sladké občerstvení s kávou či čajem a řada hostů přija-
la pozvání na prohlídku celé školní budovy. Vážíme si je-
jich zájmu a věříme, že společné posezení, popovídání si 
a zavzpomínání na časy minulé bylo příjemným zážitkem 
v předvánočním shonu.

V odpoledním čase jsme vítali ve školních prostorách další 
hosty, kterými byli zejména rodiče našich školáků. Čekalo 
je posezení ve Vánoční kavárně. Děti stejně jako dopole-
dne připravovaly pohoštění na slavnostně prostřené stoly. 
Vánoční písně a koledy zněly celou budovou, vonělo jehličí 
a uvařená káva, dětské hlásky se prolínaly s hovorem dospě-
láků, rodičů a zaměstnanců školy. V navečerních hodinách 
se všichni rozešli do svých domovů. Věříme, že společně 
prožité setkání všechny účastníky příjemně naladilo do vá-
nočního času.

Posledním setkáním – symbolickým třetím kouzelným oříš-
kem – bylo posezení školáků, pedagogů a provozních za-
městnanců pod vánočním stromečkem, které se uskutečni-
lo ve čtvrtek 21.12. 2023. Úvod byl věnován připomenutí 
tradičních zvyků a obyčejů, které měly na starosti pí třídní 
učitelky. Vyvrcholením byla tajemná vánoční nadílka, kterou 
tvořily dárečky pro děti do ŠD  a dále 32 balíčků dozdobe-
ných dekoracemi ze sušených citrusů a voňavého koření. 
Uvnitř se skrýval mimo jiné dárek v podobě zážitku, a to 

vstupenka na film v rychnovském biografu včetně poukazu 
na popcorn. Velké poděkování patří mamince pí E. Tome-
šové, která vše připravila a zabalila tak, že byla škoda jej roz-
balit. Finančně bylo zajištěno z příspěvku rodičů do SRPŠ.

Po závěrečném přání z úst paní ředitelky se všichni rozešli 
do svých domovů. Ti malí s vidinou tajemných překvapení, 
ti starší s předsevzetím vytvoření krásných vánoc ve svých 
rodinách. 

Mgr. Marta Kopecká, učitelka ZŠ

Betlémský tříkrálový příběh
Dne 9. ledna navštívili žáci naší školy Pelclovo divadlo 
v Rychnově nad Kněžnou. Čekal tu na ně Betlémský pří-
běh v podání Rychnovského dětského sboru Carmina. 
Tři kamarádi – Karel, Mirek a Bohdan provedli žáky bib-
lickým příběhem o narození Ježíška a příchodu Tří králů. 
V představení zazněly známé i méně známé koledy. Žákům 
se koncert líbil, a tak na závěr odměnili účinkující a jejich 
sbormistryni velkým potleskem. Věřím, že si domů přivezli 
nevšední kulturní zážitek.

Návštěva kina
Protože ve škole v Ličně máme jenom samé hodné žáčky, 
i letos k nim do školy přiletěl Ježíšek a přinesl pro ně krásné 
dárky. Kromě nových her, stavebnic a pomůcek byl jedním 
z dárků pro každého žáčka poukaz na filmové představení 
do kina. Poukazy od Ježíška využily děti dne 1.2.2024, kdy 
těsně před pololetními prázdninami vyrazily na zasloužený 
„relax“ do kina v Rychnově nad Kněžnou. K návštěvě jsme 
přizvali i mladší kamarády z mateřské školy. Filmové před-
stavení „Ptáci stěhováci“ si děti užily a protože součástí po-
ukazu byla i porce popcornu pro každého, tak můžeme říci, 
že si film i skvěle „vychutnaly“.

Preventivní program všeobecné primární 
prevence na zlepšení vztahů ve třídě

Ve dnech 30. 1. a 16. 2. proběhnul pro žáky 4. a 5. ročníku 
preventivní program všeobecné primární prevence na zlep-
šení vztahů ve třídě. Program vedla metodička prevence 
při PPP a SPC KHK (pracoviště RK), Mgr. Z. Moravco-
vá. Práce se třídou byla zaměřena na oblast vztahů ve třídě. 
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Děti byly spolupracující, komunikace nevázla a ve třídě byla 
velmi příjemná atmosféra. Program byl přínosný a přispěl 
k utužení třídního kolektivu.

Za pedagogický sbor
Mgr. Iveta Pokorná, metodik prevence 

Kulturní zážitek
ve Filharmonii v Hradci Králové

Žáci se zúčastnili nezapomenutelného kulturního zážitku 
ve Filharmonii v Hradci Králové, kde je čekalo představení 
„S rytmem v patách“. Pod vedením dvou kamarádek, Emy 
a Domči, se děti ponořily do světa hudby a tance. Během 
představení objevily tajemství rytmu a dynamiky v hudbě 
a rozpoznávaly rozdíly mezi různými tanci jako je polka, 
valčík a další tance. Výjezd do Filharmonie se tak stal nejen 
poučným, ale i inspirativním dobrodružstvím.

Výukový program pořádaný
Knihovnou města Hradec Králové

Ve středu 20. března se žáci naší školy zúčastnili výukového 
programu pořádaného Knihovnou města Hradec Králové. 
Po úvodních slovech milé paní knihovnice jsme se rozdě-
lili na dvě skupinky. První se vydala na prohlídku knihov-
nou, druhou čekal interaktivní workshop zaměřený na práci 
s textem. Úkolem bylo odkrýt příběh dědečka v růžových 
kalhotách ze stejnojmenné knihy spisovatelky Lucie Hášo-
vé Truhelkové Dědeček v růžových kalhotách. Tématy této 
knihy jsou nejen mezilidské vztahy, ale hlavně ekologie. Zís-
kávali jsme tak informace o třídění odpadů, šetření vodou, 
a také o tom, že v některých zemích žijí lidé v chudobě. 

Při prohlídce budovy jsme se dozvěděli spoustu zajímavostí, 
např. že budova knihovny je přizpůsobena také lidem s po-
ruchou zraku. Je zde pro ně zřízené speciální audio cent-
rum. Dále jsme nahlédli do místnosti s 3D tiskárnou a pro-
šli všechna oddělení. Uvítali jsme možnost vidět nejstarší 
knihu knihovny z roku 1799. Asi nejzajímavějším zážitkem 
byl výstup na střechu a focení pod Velrybou. Následovala 
svačinka a výměna skupinek. 

Po celou dobu výukového programu se všichni aktivně 
zapojovali do diskuse. Na závěr byli pochváleni za vzorné 
chování a odešli bohatší o další zajímavý zážitek.

Setkání ředitelů
aneb kulatý stůl malotřídek

V březnu se v ličenské škole uskutečnilo setkání ředitelů 
a pedagogických pracovníků malotřídních škol našeho re-
gionu. Celkem jsme představili školu pětadvaceti pedago-
gickým pracovníkům a nezapomněli jsme ani na mateřskou 
školu, družinu a školní jídelnu. 

Velmi nás potěšilo hodnocení kolegů, kteří vidí naši ško-
lu jako příjemnou a moderně vybavenou malotřídní školu 
s velkými možnostmi. Digitální technologie, kterými škola 
disponuje, zaujaly všechny přítomné a zapojení všech elek-
tronických zařízení do vyučovacích hodin bylo mnohými 
pedagogy kladně hodnoceno.  

Hlavním tématem programu bylo zapojení malotřídních 
škol do programu „etwinning“ a spolupráce s institutem pro 
vzdělávání a inovace v Královéhradeckém kraji.   

Bc. Miluše Barvířová, ředitelka školy

Provoněné Velikonoce
Velikonoce jsou plné barev, rozkvětu květin a jiných vůní. 
V rámci zážitkové pedagogiky se děti zúčastnily akce Per-
níčkování s cukrářkou Alenkou, která se konala v naší 
škole. Během této akce se děti dozvěděly zajímavé informa-
ce o historii perníku a jeho výrobě. Odbornice Alenka jim 
přiblížila, jak se perník pekl v minulosti, jaké suroviny se 
používaly a jak se perníkářské řemeslo vyvíjelo. Děti měly 
možnost zdobit perníčky, používaly různé polevy, cukro-
ví a malé cukrářské ozdoby. Využily knihu od odborníků 
na perník, která jim poskytla další informace a inspiraci. 
Akce byla velmi úspěšná a děti si odnesly nejen nové zna-
losti o historii perníku, ale i dovednosti při zdobení cukroví.
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Výukový velikonoční program
Ve středu 27. března jsme navštívili Podorlický skanzen  
Krňovice. Čekal nás výukový velikonoční program, prohlíd-
ka vyzdobeného skanzenu na téma Velikonoce. Zhlédli jsme 
velikonočně vyzdobené interiéry a poslechli si, jak prožívali 
Velikonoce naši předci. Poté přišly na řadu oblíbené tvořivé 
dílničky s překvapením. Děti si ozdobily upečenou dobrotu 
v podobě velikonočního jidáše.

Výukový program nás obohatil o nové poznatky a příjemně 
nás naladil na příchod svátků jara.

Den otevřených dveří
Také letos jsme dali veřejnosti možnost nahlédnout do  
našeho školského zařízení a dne 27.3.2024 jsme v MŠ 
a v ZŠ uskutečnili Den otevřených dveří. Návštěvnici si 
mohli důkladně prohlédnout obě budovy, poznat perso-
nál a vybavení školy i školky a získat všechny potřebné 
informace. Zejména rodiče budoucích žáčků využívají tuto 
možnost, kdy mohou poznat prostředí, do kterého jejich 
děti brzy nastoupí. Pro děti si zaměstnanci ZŠ ve třídách 
připravili i různé aktivity, ve kterých mohli vyzkoušet svoji 
bystrost, jemnou motoriku, početní i jazykové dovednosti, 
práci na interaktivní tabuli nebo dokonce poznat robotické 
pomocníky pro školáky. Malí návštěvnici si tak mohli vy-
zkoušet takový „zápis nanečisto“. Ke skutečnému zápisu 
do 1.roč. ZŠ je zveme dne 11.4.2024 a budeme se na ně 
těšit.

Mgr. Radka Prokešová,
tř. uč.

Hasiči
Měsíc leden je vždy ve zname-
ní valných hromad jednotlivých 
sborů. Tak tomu bylo i letos. 
U nás se konala 20. ledna ve Vi-
nárně u Žabičky. Nedílnou 
součástí je vždy vyhodnocení 
minulého roku včetně revize 
hospodaření a rámcové naplá-

nování akcí na následující rok. Důležitou informací bylo, 
že volby do výboru sboru se posouvají z důvodu covido-
vé  pauzy. Ta zapříčinila posuv celorepublikového sjezdu, 
od něhož se odvíjejí všechny ostatní volby. Tedy nastává 
posuv z roku 2025 až na rok 2026. Dalšími akcemi jsou 

zajištění ostatkového průvodu a konání okrskové soutěže 
18.5. v Třebešově. Na valné hromady jednotlivých sborů 
navazují výroční schůze okrsků. Do našeho okrsku pat-
ří sbory Lična, Černíkovic, Třebešova, Byzhradce, Lible 
a Domašína. Tento rok se schůze konala u nás opět ve Vi-
nárně u Žabičky 17. února 2024.

Ostatkový průvod připadl tentokrát na 10. února. Všichni 
účastníci napjatě sledovali, jak se vyvine počasí, protože 
předchozí dny bylo hodně nevlídno. Pršelo a byla zima. 
Ale sobota vše změnila. Opravdu jen sobota, protože v ne-
děli už zase pršelo. Tento den byl až nezvykle slunečný. 
Ráno se sešlo něco přes dvacet masek, ale během dne se 
přidávaly další; v jednu chvíli se počet rozrostl až na dvoj-
násobek. Zúčastnilo se i mnoho dětí, které neskrývaly ra-
dost a řada z nich statečně vydržela do samého závěru.  
K poslechu a tanci hrála, jako už tradičně, Valanka. A po-
hoštění u jednotlivých stavení? Stále víc se objevují stolky 
obtěžkané chlebíčky, jednohubkami, obloženými chleby 
a něčím sladkým. I ohřívané párky se najdou. K pití byl 
opět velký výběr. Taková pohoštění jsou často na úrovni 
cateringových služeb. Tradice masopustního průvodu ma-
sek – u nás ostatkového průvodu - se v Ličně drží téměř 
bez přerušení mnoho desetiletí (výjimkou bylo období  
2. světové války) a tím se řadí k jedné z nejdéle dodržova-
ných tradic v Ličně a okolí.

Za výbor SDH  Lično - Václav Kopecký
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TJ Sokol

Silvestrovký pochod
Jak již bývá tradicí, poslední den v roce 
vyrážíme na Silvestrovský pochod. Le-
tošní vedl opět do Pohostinství pod 
Zelenou Křivinou. Pochodu se účast-
nilo 53 lidí, z toho 18 dětí, cestou byla 

pro děti připravena stezka se zimní tématikou a na konci je 
čekala zmrzlina.

Příprava ledu I. a Zimní sportovní den
V polovině prosince nasněžilo a začalo mrznout, takže se pro-
běhla s příprava ledu a napouštění kluziště. Předpověď počasí 
ukazovala mrazivý týden a tak se rozjely přípravy na „Zimní 
sportovní den“. Vyvěsily se plakáty a připravovali jsme trať 
na biatlon a vymýšleli soutěže na ledě. Bohužel předpověď se 
nenaplnila, mrazy byly nedostatečné, led stále praskal a sníh 
nám do pátku také zmizel, takže se akce bohužel nekonala.

Víkendový pobyt na horách
– Orlické Záhoří

Hned první víkend v lednu uspořádal Roman Samek jako 
každý rok víkendový pobyt na horách pro rodiny s dětmi. 
Opět jsme zavítali na chatu Luna do Orlického Záhoří. Ně-
kteří účastnící vyrazili již ve čtvrtek večer a většina doplnila 
počty v pátek. Jak už téměř bývá zvykem, počasí nám moc 
nepřálo, na sjezdovce Bedřichovce naproti přes cestu nebyla 
po sněhu ani památka. Na lyžování se proto jezdilo za ko-
pec na sjezdovku Šerlišský mlýn, kde aspoň trochu sněhu 
bylo. Takže se jako každý rok naučilo pár nových lyžařů 
ovládat lyže a ti zkušení se zdokonalili. 

Celý pobyt jsme si jako vždy užili, večer byly pro děti uspo-
řádány vědomostní soutěže a kdo nelyžoval, tak provozo-
val turistiku. Celkově byla organizace zvládnutá na jedničku 
a užila se hromada srandy. Děkujeme rodině Samkových 
za pořádání této již tradiční akce, velmi si toho vážíme.

Příprava ledu II, hokej, bruslení a karneval
První lednovou sobotu jsme se snažili napustit znovu naši 
ledovou plochu, ale nepřálo nám štěstí a zradila nás technika 
– čerpadlo nešlo nastartovat. Do chodu se nám ho nepoda-

řilo dát ani v neděli, takže nás v pondělí odpoledne zachrá-
nili kolegové hasiči a půjčili nám elektrické. Do pozdních 
večerních hodin jsme napouštěli kluziště a práce se konečně 
vyplatila. Led krásně promrzal a po několika vrstvách ná-
střiku se na druhý víkend v lednu již dalo bruslit. Odehrálo 
se také utkání v hokeji mezi svobodnými a ženatými. Výhra 
tentokrát patřila ženatým, ale všichni hráči si to jistě užili.

Na další víkend byl naplánován Karneval na ledě, trochu 
dobrodružství jsme si užili při čtvrteční oblevě s příva-
lem sněhu, který se musel odhrnout, což se povedlo i díky 
půjčenému traktůrku od obce a pár dobrovolníkům, kteří 
do pozdních večerních hodin pomáhali s přípravou ledu. 
V sobotu se led doladil a na neděli bylo vše připravené. 
Po dlouhé době proběhl tedy Karneval na ledě a pro děti 
byla nachystána spousta soutěží v doprovodu klauna se slad-
kými odměnami. Dorazilo velké množství masek a celá tato 
akce se nám vydařila. 

Mnoho dětí se naučilo bruslit, nebo se jen zdokonali-
ly v bruslení, protože na ledovou plochu jezdily i rodiny 
z okolních vesnic. Bruslilo se tak víc jak 14 dní. Všem děku-
jeme za obětavost a podporu. Víme, že to bylo náročné, ale 
stálo to za to .

Výroční schůze
Výroční schůze proběhla 2. 2. ve Vinárně u Žabičky a jsme 
rádi, že se nás sešlo přes padesát členů. Tento rok jsme 
prakticky shrnuli naši celoroční činnost a nastínili naše plá-
ny do budoucna. Pozvání přijal i předseda TJ Sokol Černí-
kovice Roman Dušek, který ocenil dobrou spolupráci mezi 
spolky a vyzdvihl práci s mládeží, která je důležitá pro roz-
voj pohybových aktivit dětí. Dále pozvání přijala i starostka 
obce Martina Ludvíková a tímto jí znovu děkujeme za ote-
vřenou a dobrou spolupráci s obcí.
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Zabíjačkové hody
První březnový víkend patřil Zabíjačkovým hodům. Od ran-
ních pátečních hodin se pod vedením mistra kuchaře pana 
Jaroslava Kubce pracovalo na přípravách zabíjačkových 
produktů, tak abychom v sobotu mohli otevřít a nabídnout 
je veřejnosti. Obavy z návalu zákazníků se nevyplnily, vše 
proběhlo v poklidu. Lidé chodili postupně a vůbec se netvo-
řily fronty. V Klubovně, kde se podávaly dobroty jako třeba 
zabíjačkový talíř, výpečky, zabijačkový guláš, tlačenka, jater-
nice, kroupy a prdelačka se hosté také příjemně prostřídali. 
Nakonec nám zůstali jen prázdné hrnce a pekáče. Večer se 
celá akce zakončila posezením s písničkami a harmonikou. 
Všem, kteří přišli a pomáhali, děkujeme a speciálně díky 
panu Kubcovi.

Atletika
Vždy v neděli od 16 - 17:30 probíhá v sokolovně trénink 
Atletiky pro děti. Vše je pod vedením rodiny Samkových. 
Tento oddíl má za sebou první okresní závody, které se ko-
naly 23. března v Doudlebách nad Orlicí. Z řad ličenských 
se soutěže účastnilo 9 dětí. Pokud by si někdo myslel, že 
byly naše děti pouze do počtu, tak opak je pravdou. Lično 
si přivezlo 4 zlaté, 2 stříbrné a 1 bronzovou medaili. Zlatí 
byli: Jana Samková ml., Jůlie Zárybnická, Žofie Zárybnická 
a Luboš Vosáhlo. Stříbrní byli: Jan Kuckir a Adam Kuckir. 
Bronz patřil Štěpánu Vosáhlovi. 

Velké díky patří všem, kteří podporují tuto smysluplnou 
sportovní činnost  a především  rodině Samkových, za jejich 
obětavost a skvělou práci s dětmi.

Další bude Krajská soutěž, která se koná 7.4.2024 v Hoři-
cích, tak držme palce!

Velikonoční pinec
Jak jistě víte, na Velký pátek 29.3.2024 se u nás v tělocvičně 
pořádal velikonoční turnaj v stolním tenise. Spíše se jednalo 
o pingpongový maraton. Začátek turnaje byl v 9:45 a mimo 
15minutové přestávky na oběd se hrálo bez přerušení 10 
hodin. Po dostatečném zhuntování našich po zimě oslabe-
ných těl proběhlo vyhlášení ve 20.00. Zúčastněných hráčů 
se sešlo 20 a všichni si zahrály minimálně 15 zápasů, takže 
prostoru na ukázku a prověření svých schopností bylo dost.
Přípravu turnaje a jeho průběh měl na starosti Zdenda No-
vák, který se stal zaslouženě i vítězem turnaje po té, co ve fi-
nálním duelu porazil druhého také výborně hrajícího Petra 
Kašpara, třetí příčku obsadila naše sportovní legenda Jan 
Plašil.

Konečné pořadí: 1. Zdeněk Novák, 2. Petr Kašpar, 3. Jan 
Plašil, 4. Josef  Zárybnický,  5. Ivan Bohdan, 6. Zdeněk 
Schod, 7. Lukáš Doležal, 8. Martin Šesták, 9. Lukáš Krupka, 
10. Vojta Jánský, 11. Miroslav Klapal, 12. Aleš Padrián, 13. 
Radek Schod, 14. Jakub Tomeš, 15. Patrik Lýr, 16. Jan Baše 
ml., 17. Daniel Ludvík, 18. Michal Truhlář, 19. Radek Jedlič-
ka, 20. Milan Gründl.

Budeme se snažit tento turnaj udržet jako tradiční a to vždy 
na Velký pátek, takže se příště můžou hlásit další hráči.

Velké díky patří vám všem zúčastněným za příjemně stráve-
ný sváteční pátek a Zdendovi Novákovi za organizaci tur-
naje. Také díky Sponzorům SANAP KOSTELEC s. r. o., 
UNIPRINT s. r. o., a  JEKYLL and HYDE barber shop.

Velikonoční pochod
Jako již tradičně se vydal 
na Velikonoční neděli po-
chod do Pohostinství pod 
Zelenou Křivinou do Křivic. 
Účastnilo se 20 dospělých 
a 21 dětí. Pro děti byla ces-
tou připravena naučná stez-
ka s velikonoční tématikou 
a s překvapením v cíli v po-
době zmrzlinového poháru. 
Počasí nám přálo, všichni si 
to užili. Děkujeme Kláře Ja-
níkové za přípravu naučné 
stezky.
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Přehled činností a akcí
• Sběr odpadků 6. 4. 2024
• Jarní brigáda v areálu TJ  20.4. 2024
• Pálení čarodějnic 30.4.2024 spojené 

se stavěním májky u fary
• Braňáček 1.6.2024
• Nohejbalový turnaj 6.7.2024

Závěrem:
snažíme se, co můžeme a co nám čas dovolí, být vám  
příjemnou výplní vašeho volného času. Naší prioritou je 
práce s dětmi, ale samozřejmě máme snahu oslovit i širo-

kou veřejnost. Asi je každému jasné, že v dnešní uspěchané 
době to není jednoduché. Budeme vám vždy velmi vděční 
za každou pomoc, ať už při brigádách či v průběhu akcí, 
ale i samotnou návštěvou. Samozřejmě je pro nás důležité 
slyšet od vás názory, co byste vylepšili a na čem bychom 
měli zapracovat. Jsme otevřeni pro vše. Vaše postřehy mů-
žete psát na email: Info@tjsokol-licno.cz  nebo samozřejmě 
sdělit osobně.

Vše co u nás v obci děláme, musí být vždy ku prospěchu 
všech místních občanů.                  Děkujeme za podporu   

výbor TJ Sokol Lično

Včelaři Lično – Český svaz včelařů, základní organizace Lično
Čas nezastavíme, takže opět přichází 
jaro a s ním počátek včelařského roku.

Po podzimním léčení na varoázu jak 
každý individuálně, tak organizova-
ně aerosolem a lednovém sběru měli 
na vyšetření varoázy jsme se sešli 

v neděli 4.února tradičně v olešnic-
kém sportovním areálu na výroční 
členské schůzi. Řešili jsme běžné 
provozní záležitosti jako je výše roč-
ních příspěvků, které jsou 600,- Kč 
za členství v ZO plus 4,- Kč za včel-
stvo, což jde ve prospěch ČSV, dále pak 20,- Kč na včelstvo 

Mladí atleti slaví úspěch
Dne 23. března se konalo okresní kolo zimního pětiboje 
v Doudlebách n. Orl., kterého se zúčastnilo 9 ličenských 
dětí. Na prvním místě se umístili (každý ve své kategorii) 
Julinka a Žofinka Zárybnické, Lubošek Vosáhlo, Janča Sam-
ková, na druhém Adámek a Jenda Kuckir a na třetím místě 
Štěpánek Vosáhlo. Gratulujeme i Anežce Kuckir a Teovi 
Cenknerovi k pěknému umístění. 

Sportovci ze stupňů vítězů postoupili do krajského kola, 
které se konalo 7. dubna v Hořicích. Tam už byla konku-
rence silnější, ale přesto naši atleti nezklamali. Vybojovali 
krásná umístění: Žofinka a Julinka 3. místo, Janča 4. místo, 
Lubošek 8. a Štěpánek 14. místo. 

Všem zúčastněným gratulujeme a těšíme se na další skvělé 
výkony!

Za TJ Sokol Lično
Jana a Roman Samkovi
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Noc kostelů
Rádi vás opět všechny uvítáme v ličenském kostele  
Zvěstování Páně v páteční podvečer 7. června 2024. Letos 
proběhne již 16. ročník Noci kostelů, kterých se účastní přes 
1800 kostelů po celé České republice. V Ličně společně za-
hájíme již osmou sezónu.

V roce 2024 přichází nový koncept vizuálního stylu Noci 
kostelů, který vychází z rakouského originálu. Ústředním 
motivem byl dosud citát z Bible obsahující slovo NOC. 
Od letošního roku tento citát nahradí volnější tematic-
ké zaměření. Pro ročník 2024 bylo vyhlášeno téma SRD-
CE. Vizuální styl vytvořila rakouská grafička Vera Rieder. 
Ke změně designu akce dochází v rámci 20. jubilea, které 
letos oslaví pořadatelé v Rakousku.

Věřím, že se nám opět pro Vás podaří připravit zajíma-
vý program a budeme mít příležitost se přátelsky potkat  
a popovídat.

Martina Ludvíková,
za organizátory

a Dobrovolný hudební sbor Ličeňák

a rok, což jde ve prospěch ZO na úhrady léčení. Do ZO 
byli v roce 2023 přijati 2 a skončil 1 včelař. Evidujeme 29 
řádných členů a 303 včelstev, které vyprodukovaly 4.843 kg 
medu a 115 kg vosku. Dále jsme řešili rozpočet a ubývající 
finanční podpory ze strany státu - v reálu to znamená, že 
do počtu 11 včelstev za rok 2023 dotace nepokryla náklady 
na příspěvky. Dohodli jsme se také na strategii léčení pro 
letošní rok a odevzdali vzorky měli. Příští rok 2025 bude 
volební, je nutné zvolit nové členy výboru a komisí. Všichni 
členové byli požádáni o zamyšlení, zda se nechtějí na vedení 
ZO podílet.

Další schůze proběhla v pátek 15.března, kdy jsme již měli 
vyhodnocení spadu měli. Naši členové, kteří měli v měli 
více než 3 kleštíky varroa destruktor na včelstvo, obdrželi 
léčivo a kdo potřeboval i instrukce, jak provést léčbu, aby 
včelstva mohla vstoupit do sezóny v plné síle. Domluvili 
jsme se také na léčení v průběhu roku, a to na nákupu desek 
s Formidolem, kde léčivou látkou je kyselina mravenčí. Lé-
čivo Varidol bude použito na podzimní léčení jako obvykle.

Poslední informace jsou z konání schůze okresního výboru 
ČSV Rychnov n.Kn., která proběhla ve čtvrtek 28.března. 
Předsedou přítelem Ivem Ďuroškou nám bylo sděleno, že 
k prosinci 2023 bylo v okrese 826 členů včelařů se 7606 
včelstvy, které vyprodukovaly 79 tun medu a 3,4 tuny vos-
ku. Byli jsme upozorněni na Metodiku kontroly zdraví, kdy 
včelařovi vzniká povinnost vést záznamovým formulářem 
léčebné zásahy do včelstev s dobou uchování záznamu  
3 roky zpětně pro případ kontroly. Vyšetření na mor včelího 

plodu je plánovaný na rok 2025, naposledy byl v lednu 2022 
s výsledkem nula nálezů. Také jsme byli seznámeni s problé-
mem výskytu sršně asijské, která je nebezpečná pro člověka. 
Větším problémem je její predace na místních včelstvech, 
která dokáže účinně a rychle zdecimovat. Evropská včela 
medonosná narozdíl od svých asijských příbuzných nemá 
přirozenou obranyschopnost vůči tomuto zavlečenému 
druhu. Lidé mohou hlásit podezření na výskyt sršně asij-
ské nejlépe s fotografií na e-mail invaznidruhy@nature.cz 
nebo přes aplikaci Nahlaš sršeň. Hlášení pak AOPK dále 
prověřuje. 

Chtěla bych v závěru také poděkovat obcím, které na nás 
pamatují ve svých rozpočtech a poskytují nám finanční pro-
středky na rozvoj naší činnosti.    Ing. Martina Ludvíková,

předseda ČSV ZO Lično



Společenská kronika

50 let
Hovorková Jana, Lično  /leden/
Kubcová Lucie, Ostašovice /únor/
Doležalová Kamila, Lično  /březen/
Tomas Jaroslav, Lično  /březen/     

60 let
Dostál Josef, Lično  /únor/
Hlaváčková Milena, Ostašovice  /únor/

Narodili se:
Falta Josef, Lično /březen/

Odešli z našich řad:
Sládková Marta, Ostašovice /leden/

70 let
Štěpánková Milena, Lično  /leden/
Bašová Anna, Lično  /únor/
Francová Věra, Lično  /únor/
Padrián Miroslav, Lično /březen/

75 let
Doležalová Irena, Lično /únor/

89 let
Kulhavá Růžena, Lično /únor/

Všem oslavencům gratulujeme!

Přehled jubilantů za 1. čtvrtletí 2024:

Výtěžek a poděkování

Letošní Tříkrálová sbírka, pořádaná Oblastní charitou Rych-
nov nad Kněžnou, proběhla ve 38 obcích, kde bylo do 180 
zapečetěných pokladniček vybráno 1 315 843 Kč.

Vážení a milí, 

Dovolte mi, abych se s Vámi podělil o výsledcích letoš-
ní Tříkrálové sbírky. Koledování probíhalo na územích 
spadajících do působnosti Oblastní charity Rychnov 
nad Kněžnou. Skupinky králů přinášely do domovů 
radost a požehnání a často si odnášely dar, který po-
slouží těm, kteří to potřebují. Tříkrálová sbírka je pro 
nás velkým svátkem a symbolem naděje. Lidé nezištně 
přispívají na pomoc druhým, a to velmi štědře. Velké 
poděkování patří všem dárcům a dobrovolníkům, kteří 
se na této akci podílejí a díky nim má tato sbírka již 

letitou tradici. Velmi si vážíme podpory dárců a jejich 
důvěry. Cítíme velkou odpovědnost, že dar bude co 
nejlépe využit. Obdobně jako v předešlých letech bude 
výtěžek použit dle záměru sbírky. Prioritou je pomoc 
konkrétním osobám v regionu Rychnov nad Kněžnou.  
S úctou

Jiří Janeček,
ředitel Oblastní charity Rychnov nad Kněžnou 

Výtěžek v obcích: Rychnov nad Kněžnou 254 748 Kč, Sol-
nice 71 717 Kč, Skuhrov nad Bělou 51 142 Kč, Kvasiny 60 
581 Kč, Borohrádek 64 430 Kč, Vamberk 79 136 Kč, Zá-
měl 38 982 Kč, Vrbice 13 334 Kč, Častolovice 46 397 Kč, 
Černíkovice 66 308 Kč, Synkov-Slemeno 24 212 Kč, Kos-
telec nad Orlicí 65 697 Kč, Lično 23 847 Kč, Chleny 9 964 
Kč, Krchleby 6 409 Kč, Javornice 25 846  Kč, Slatina nad 
Zdobnicí 39 779 Kč, Pěčín 16 910 Kč, Potštejn 42 669 Kč, 
Třebešov 18 382 Kč, Byzhradec 11 205 Kč, Polom 10 368 
Kč, Hřibiny-Ledská 17 099 Kč, Voděrady 37 198 Kč, Lhoty 
u Potštejna 12 397 Kč, Borovnice 13 650 Kč, Rybná nad 
Zdobnicí 16 566 Kč, Tutleky 5 613 Kč, Osečnice 15 641 Kč, 
Rokytnice v Orlických horách 58 588 Kč, Bartošovice v Or-
lických horách (včetně Neratova) 11 050 Kč, Orlické Záhoří 
15 804 Kč, Olešnice u RK 19 019 Kč, Jahodov 6 240 Kč, 
Svídnice 5 790 Kč, Doudleby nad Orlicí 11 221 Kč, Liberk 
4 463 Kč, Lukavice 23 471 Kč.




